



خارطة الشراكات الصحية والأكاديمية

تصنيف برامج الامتياز والتدريب والتعاون العلمي والبحثي عبر البروتوكولات الموقعة مع المؤسسات الشريكة



Health and Academic Partnership Map
Classification of Internship, Training, Academic
Cooperation, and Research Collaboration Across
Agreements Signed with Partner Institutions





Introduction

Port Said University maintains an extensive and active network of collaborations with local, national, and international healthcare institutions to enhance health and well-being outcomes. These partnerships include internship programmes, clinical training placements, academic cooperation agreements, and joint research initiatives across a wide range of medical and health-related fields. Through these collaborations, the University strengthens clinical competencies, expands practical training opportunities, supports community health services, and ensures strong alignment between academic programmes and the needs of the healthcare sector.

The following table provides a detailed classification of cooperation types for each partnering institution and demonstrates how these collaborations directly support SDG3 (Good Health and Well-being), while also contributing to SDG4 (Quality Education) and SDG17 (Partnerships for the Goals).

مقدمة

ثبرم جامعة بورسعيد مجموعة واسعة من بروتوكولات التعاون مع مؤسسات صحية محلية ودولية، بهدف دعم منظومة التدريب الإكلينيكي والمهنى لطلاب القطاع الصحي وتعزيز جودة التعليم والبحث العلمي. وتشمل هذه البروتوكولات مجالات متعددة مثل: سنة الامتياز، التدريب السريري، التعاون الأكاديمي، والشراكات البحثية. ويسهم هذا التنوع في توسيع شبكة التدريب العملي، وتطوير مهارات الطلاب، وربط البرامج الأكاديمية باحتياجات سوق العمل، وتعزيز الشراكات الوطنية والدولية، وهو ما يدعم بصورة مباشرة أهداف التنمية المستدامة يدعم بصورة الشراكات.

ويعرض الجدول التالي تصنيفًا دقيقًا لأنواع التعاون المعتمدة لكل مؤسسة واردة في البروتوكولات، مع توضيح كيفية توظيفها كدليل موثق داخل تقارير Times Higher Education Impact Ranking.



















ملاحظة للاستخدام في SDG3 أو SDG17	نوع التعاون	الجهة / المستشفى	رقم البروتوكول
يدعم SDG3 (الصحة والرفاه): تدريب سريري لطلبة التمريض وخدمة مجتمعية متخصصة في الأورام.	تدریب – امتیاز – برامج تعلیمیة – تعاون أكادیمی	مستشفى 57357	1
يدعم SDG3 من خلال أماكن تدريب وامتياز سريري لطلبة التمريض.	أكاديمى تدريب – امتياز	مستشفى الكهرباء	2
يدعم SDG3 كمنشأة تدريب عالية التجهيز، ويمكن الإشارة إليه كحالة متميزة في التدريب المتقدم.	تدريب – امتياز – تعاون في التدريب العلمي	المركز الطبي العالمي	3
يدعم SDG3 كأحد مواقع التدريب السريري خارج المحافظة (تنوع بيئات التدريب).	تدریب – امتیاز	مستشفى الصفوة 6 أكتوبر	4
يدعم SDG3 عبر التدريب في تخصص الكبد وأمراض الجهاز الهضمي، ويمكن توثيقه كحالة تخصصية.	تدريب – امتياز – تعاون أكاديمي	مستشفى الكبد المص <i>ري</i> بالدقهلية	5
يدعم SDG3 من خلال تدريب خريجي الامتياز؛ مع وجود خطاب تفعيل رسمي يمكن رفعه كدليل.	تدریب – امتیاز	مستشفی آل سلیمان	6
يدعم SDG3 كأحد المستشفيات الخاصة المشاركة في تدريب طلاب الامتياز.	تدریب – امتیاز	مستشفى عطاء	7
يدعم SDG3 وSDG17: شراكة وطنية مع جهة حكومية مشغلة لنظام التأمين الصحي الشامل.	تعاون أكاديمي – شراكة رسمية – تدريب – دعم سريري	الهيئة العامة للرعاية الصحية – التأمين الصحي الشامل	8
يدعم SDG3 باعتباره مستشفى عامًا/تخصصيًا يوفر تدريب ميداني للممرضين.	تدریب – امتیاز	مستشفى بورسعيد التخصصي	9
يدعم SDG3، ويمكن ذكره في SDG17 إذا وُجدت شراكات متعددة الأطراف.	تدريب – امتياز – تعاون أكاديمي	مستشفى الفؤاد	10
يدعم SDG3 (تدريب سريري)، ويمكن الاستفادة منه في SDG17 كارتباط بمؤسسة ذات طابع قومي/إقليمي.	تدريب – امتياز – تعاون أكاديمي	مستشفى الناس – 6 أكتوبر	11
يدعم SDG3 كموقع تدريب رئيسي لطلاب الامتياز بالمحافظة.	تدریب – امتیاز	مستشفى التخصصي – بورسعيد	12
يدعم SDG3 مع بعد مجتمعي (منظمة أهلية/جمعية خيرية).	تدریب – امتیاز	مستشفى عمر بن الخطاب (جمعية أنصار السنة المحمدية)	13
يدعم SDG3 كتوسيع لشبكة التدريب السريري داخل المحافظة.	تدریب – امتیاز	مستشفى الفيروز	14
يدعم SDG3 ويرتبط مباشرة بالمستشفى الجامعي (ميزة قوية في التايمز).	تدریب – امتیاز	مستشفى الباطنة – جامعة بورسعيد	15
يدعم SDG3 ضمن منظومة التدريب بالمستشفيات الخاصة/التعاقدية.	تدریب – امتیاز	مستشفی ابن سینا	16
يدعم SDG3 بقوة في مجال صحة المرأة والكشف المبكر عن الأورام، ويمكن استثماره كقصة نجاح (Case Study).	تدريب – امتياز – تعاون علمي	مستشفى بهية لاكتشاف وعلاج سرطان الثدي	17
يدعم SDG3 كأحد المستشفيات الحكومية الشريكة في التدريب.	تدریب – امتیاز	مستشفى التضامن	18
يدعم SDG3 في إطار شراكات التأمين الصحي/التكافلي في المحافظة.	تدریب – امتیاز	مستشفى مبرة بورسعيد	19
يدعم SDG17 (شراكات دولية)، ويمكن الاستشهاد به أيضًا في SDG3 إذا نُفذت تدريبات سريرية مشتركة أو أبحاث في مجال الصحة.	تعاون أكاديمي – شراكات بحثية – تبادل طلاب – تبادل أعضاء هيئة تدريس – تدريب سريري دولي – إشراف مشترك	Ahmadu Bello University – Nigeria	20
يدعم SDG3 من خلال تنفيذ البرنامج التدريبي الإجباري لسنة الامتياز بكليات الصيدلة (قرار 2023/967)، بإجمالي 180 ساعة تدريبية خلال 18 أسبوعًا بما يعزز كفاءة الخريجين ويطور المهارات الإكلينيكية. ويدعم SDG17 من خلال شراكة وطنية تضم الجامعات والنقابات المهنية وشركات الدواء. ويدعم SDG4 عبر تطبيق لائحة تدريب وطنية موحدة، ورفع مهارات الطلاب العملية (4.4.1)، وضمان جودة وعدالة التدريب (4.3.3)، وربط التعليم الجامعي باحتياجات سوق العمل (4.4.2).	تدریب – امتیاز – تعاون أكادیمی	هيئة الدواء المصرية – EDA	21





Notes for Use in SDG3 or SDG17	Type of Cooperation	Institution / Hospital	Protocol No.
Supports SDG3 (Good Health and Well-being): through clinical training for nursing students and community outreach services specialized in oncology.	Training – Internship – Educational Programs – Academic Collaboration	57357 Hospital	1
Supports SDG3 by providing clinical training and internship placements for nursing students.	Training – Internship	Electricity Hospital	2
Supports SDG3 as a highly equipped clinical training facility and can be referenced as a distinguished case of advanced training practice.	Training – Internship – Scientific Training Collaboration	Medical Military Center (International Medical Center)	3
Supports SDG3 as one of the off-governorate clinical training sites, contributing to diversity in training environments.	Training – Internship	Al-Safwa Hospital – 6th of October City	4
Supports SDG3 through training in hepatology and gastrointestinal specialties, and can be documented as a specialized case.	Training – Internship – Academic Collaboration	Egyptian Liver Hospital – Dakahlia	5
Supports SDG3 by providing internship training for graduates, with an official activation letter available to be submitted as evidence.	Training – Internship	Al-Soliman Hospital	6
Supports SDG3 as one of the private hospitals participating in the training of internship students.	Training – Internship	Ata'a Hospital	7
Supports SDG3 and SDG17 as a national partnership with a governmental authority operating the Universal Health Insurance system.	Academic Collaboration – Formal Partnership – Training – Clinical Support	General Authority for Healthcare – Universal Health Insurance	8
Supports SDG3 as a public/specialized hospital that provides field-based clinical training for nursing students.	Training – Internship	Port Said Specialized Hospital	9
Supports SDG3 and can also be referenced under SDG17 if multi-stakeholder partnerships are established.	Training – Internship – Academic Collaboration	Al-Fouad Hospital	10
Supports SDG3 through clinical training, and can also contribute to SDG17 as it is linked to a nationally/regional-level institution.	Training – Internship – Academic Collaboration	Al-Nas Hospital – 6th of October City	11
Supports SDG3 as a primary internship training site for students within the governorate.	Training – Internship	Specialized Hospital – Port Said	12
Supports SDG3 with a community-oriented dimension, as it is operated by a civil society/charitable organization.	Training – Internship	Omar Ibn Al-Khattab Hospital (Ansar Al- Sunna Charity Association)	13
Supports SDG3 by expanding the clinical training network within the governorate.	Training – Internship	Al-Fayrouz Hospital	14
Supports SDG3 and is directly linked to the university hospital, which is a strong advantage in the Times ranking.	Training – Internship	Internal Medicine Hospital – Port Said University	15
Supports SDG3 within the training system of private/contracted hospitals.	Training – Internship	Ibn Sina Hospital	16





Supports SDG3 strongly in the field of women's health and early cancer detection, and can be utilized as a success case study.	Training – Internship – Scientific Collaboration	Baheya Hospital for Breast Cancer Screening and Treatment	17
Supports SDG3 as one of the governmental partner hospitals involved in clinical training.	Training – Internship	Al-Tadamun Hospital	18
Supports SDG3 within the framework of health insurance and solidarity-based partnerships within the governorate.	Training – Internship	Mabara Port Said Hospital	19
Supports SDG17 (International Partnerships), and can also be referenced under SDG3 if joint clinical training or health-related research activities are implemented.	Academic Collaboration – Research Partnerships – Student Exchange – Faculty Exchange – International Clinical Training – Joint Supervision	Ahmadu Bello University – Nigeria	20
Supports SDG3 through the implementation of the compulsory internship training program for pharmacy graduates (Decree No. 967/2023), totaling 180 training hours over 18 weeks, which enhances graduates' competencies and develops clinical skills. It also supports SDG17 through a national partnership that includes universities, professional syndicates, and pharmaceutical companies. Additionally, it supports SDG4 by applying a unified national training framework, enhancing students' practical skills (4.4.1), ensuring fairness and quality in training (4.3.3), and aligning university education with labor-market needs (4.4.2).	Training – Internship – Academic Collaboration	Egyptian Drug Authority (EDA)	21























